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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL

Szentmise bevezetése

Kedves Testvérek! Minden vasárnap az Úr napja, aki velünk akar ünnepelni, hiszen az Isten a 
mi  üdvösségünket  munkálja.  Mégpedig  az  ő  kikezdhetetlen  szeretetét  veti  be  a  mi 
üdvösségünk  érdekében.  Ezen  a  mai  napon,  Szentháromság  vasárnapján,  ezzel  a 
misztériummal szembesülünk. 

Ugyanakkor mi magyarok ezen a napon a trianoni békediktátumra 2010 óta egy új választ 
adunk. Ez a válasz visszatekint és előremutat: Nemzeti Összetartozás Napja. Arra emlékeztet 
bennünket,  hogy  ez  a  magyar  nemzet  szinte  mindent  kibír  és  ez  a  magyar  nemzet  103 
esztendő után is a jövőjét fogalmazza meg. Ma erre is gondolunk és emlékezünk. 

És egy egészen személyes nap is ez az én számomra elsősorban, meg azok számára, akik az 
összetartozást velem személyesen az üdvösségünk munkálásában értékelik. 

Ajánljuk  fel  ezt  a  szentmisét  a  mindenható  Atyaisten  tiszteletére,  dicsőségére,  a  magyar 
nemzet megújulására, és az én számomra is kérjenek a testvérek erősítő kegyelmet az Istentől.

Szentbeszéd

Kedves Testvérek! Nekünk hívő embereknek nem egyszerű a dolgunk, mert Istenben hiszünk, 
az Isten pedig misztérium. És éppen a Szentháromság titka egy megfejthetetlennek tűnő titok. 
Az  emberiség  nagyjai  közül  az  egyik  legnagyobb,  Szent  Ágoston  ment  föl  minden 
prédikátort,  akiknek  ezen  az  ünnepen  ki  kell  nyitni  a  szájukat  és  az  Isten  üzenetét  kell 
tolmácsolni. Ő a következőt mondja: a Szentháromság titkát nem tudom kifejezni, de talán így 
gondolhatjuk  el,  hogy  mindaz,  amit  mondok  az  Istennel  kapcsolatosan,  csak  annak  a 
kifejezése, hogy Istennek a méltóságát valamiképpen szóba hozzam.

Kedves  Testvérek,  minden  prédikátor  megköszönheti  ezen  a  mai  napon  Ágostonnak  a 
bocsánatkérését.  Ugyanakkor  bizonyos  értelemben,  az  üdvtörténet  hosszú  folyamatát  ha 
tekintjük, más értelemben pedig könnyebb helyzetben vagyunk, mint Ágoston volt. Hiszen az 
ember nem csak ételre éhes,  hanem minden ételnél  inkább éhes szeretetre.  A hívő ember 
pedig az Istenre gondol, mert Isten a szeretet, és a hívő ember a másik emberre gondol, akinek 
a szeretete Istenben az ételnél is fontosabb mindegyikünk számára. Tehát akkor, amikor mi 
ezzel a titokkal szembesülünk, akkor az ember üdvösségtörténetére gondolunk. A mi emberi 
életünk üdvösségtörténet, amelyre a válasz az Isten szeretete, a Szentháromságos egy Istennek 
a szeretete. 

És valamiképpen akkor, amikor az ember az Istenre hivatkozik, akkor ez azt jelenti, hogy 
kinyílik  a  másik  ember  felé,  a  másik  ember  számára,  hiszen  az  üdvösségünk  a 
szeretetéhségünkben jelenik meg, és bizony nem csupán az Istennel való kapcsolatunkban, 
hanem  egymással  való  kapcsolatunkban  is.  A  modern  gondolkodók  főleg  a  II.  Vatikáni 
Zsinatra gondolva,  utalva azt  mondják,  az emberi  szeretet  ‒ persze az isteni  szeretet  is  ‒ 
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reláció, kapcsolat. Az ember léte a kapcsolatban jelenik meg, az emberi lét egymásért lét, 
talán ma szívesen használják ezt a kitételt: másokért lét. 

Tehát akkor, amikor mi az ember üdvösségéről gondolkodunk, vagyis a szeretetvágyunkat 
akarjuk valamiképpen elérni, akkor erre a válasz a Szentháromságos egy Isten szeretete. És 
ezt  az  Istent  az  Atyában,  a  Fiúban  és  a  Szentlélekben  ismerjük  meg,  avagy  így  is  
mondhatnám,  az  Atyának,  a  Fiúnak  és  a  Szentléleknek  a  történetében.  Hiszen  az  Isten 
szeretete, illetve szeretet-megnyilatkozásai: történelem. Hallottuk előbb Mózesnek a kérését 
az Isten előtt, hogy Urunk, légy utunknak a társa! És hogyha mi az Istentől várjuk a választ és 
majd ennek a fényében a másik embertől várjuk a választ, ami az üdvösségünket munkálja,  
akkor ezt jelenti, hogy az Atyát megismerjük a Teremtés történetében, a Fiút megismerjük a 
Megváltás történetében és a Szentlelket megismerjük a Léleknek a történetében. 

Teremtés, Megváltás,  Megszentelés.  A Teremtés Isten szeretetének a forrása, a Megváltás 
Jézus Krisztus életáldozata. És ez azért nagyon fontos, mert hallottuk, úgy szerette az Isten a 
világot,  hogy  a  Fiát  adta  értünk,  és  ez  a  Fiú  akkor  győzte  le  a  halált,  amely  az 
üdvösségünknek  az  egyetlen  akadálya,  amikor  a  szeretetet  tette  meg  az  élet  lényegének. 
Akkor győzte le Jézus a halált, amikor a határtalan szeretetet állította a középpontba, mert 
nagyobb szeretete  senkinek nincs annál,  mint  aki  életét  adja  barátaiért.  És a  megszentelő 
Lélek, Jézus Lelke, éppen Pünkösd ünnepén elmélkedtünk erről, a halált legyőző Léleknek az 
ünnepén. Mi ezt a Lelket kapjuk, az Isten Lelkét kapjuk, a halált legyőző isteni Lélek-erőt 
kapjuk  akkor,  amikor  egymást  szeretjük,  egymásért  élünk,  mégpedig  életünk  minden 
kockázatával és minden áldozatkészségünkkel.

Tehát akkor, kedves jó testvérek, amikor mi az ember életének a megoldásán gondolkodunk, 
vagyis az üdvösségén, azt az üdvösséget egyedül a szeretet képes elhozni nekünk, az Isten 
szeretete, aki világot teremt és emberi életet teremt. Jézus, aki az emberi életet megújítja és az  
arcunkat Isten felé fordítja, kibékít az Istennel, és egymás felé fordulunk a hitre hivatkozva, 
együtt élünk, összetartozunk, egymásért élünk. És ehhez adja nekünk a bátorítást a Lélek, akit 
ha beengedünk az életünkbe, akkor olyan energiák szabadulnak fel, amely energiák legyőzik a 
halált. Mert ha valóban a másikért élünk, akkor minden egyes gesztusunkban, minden egyes 
megnyilatkozásunkban győzünk, a halál fölött győzedelmeskedünk, mert az életet szolgáljuk. 

Testvérek, az Isten szeretetét az Atyában, a Fiúban és a Szentlélekben ismerjük meg, és a mi 
üdvösségünk azon múlik, amit a középkor ezzel az adagiummal így fejezett ki: ad Patrem per  
Christum  in  Spiritum  ‒  az  Atyához  eljutni  Krisztus  által  a  Lélek  erejében.  Ebben  a  
gondolkodásban az ember üdvözül, mert az ember szeretetben tartozik össze a történelemben 
megnyilatkozó Istennel, a szeretetben tartozik össze a másik emberrel. 

Ez az, amire minden ember vágyakozik, csak legfeljebb arról van szó, hogy a hívő embernek 
több a lehetősége, mint a hitetlennek. Bár Pál apostol mentegeti a hitetleneket, amikor azt 
mondja, hogy bűne csak a keresztény embernek lehet, mert csak a keresztény ember tudja azt, 
hogy mi az Igazság. A hitetlen embernek nincs igazsága, a hitetlen embernek nincs bűne sem,  
következésképpen nincs igazsága sem, következésképpen nincs üdvössége sem, és mindez azt 
jelenti, hogy emberhez méltó kapcsolata sincs. Ami egyszerűen azt jelenti, hogy az embernek 
újjá kell születnie ahhoz, hogy emberhez méltó élete legyen a Lélekben. 

És ez az újjászületés azt jelenti, ahogy hallottuk megint csak az ószövetségi történetet a mai 
olvasmányban, hogy az Ószövetség azt jelentette, hogy az Isten a zsidó nép felé fordult, értük 
van, az Újszövetség pedig azt jelenti, hogy az ember Istenhez tartozik és a másik emberhez 
tartozik azáltal, hogy legyőzi a halált. Mert, ahogy már említettem, a halált akkor győzte le 
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Jézus,  amikor a határtalan szeretet  aktusa jelent meg az ő halálában és következésképpen 
egyben az ő feltámadásában. 

Kedves jó testvérek, Ágoston azt mondta, a misztériumot nem tudja kifejezni, ugyanakkor azt 
mondta, hogy amit mond az Istenről, azt azért mondja, mert méltatni akarja az értünk-Istent, a  
velünk-Istent, a bennünk élő Istent. Igazából a Szentháromság üzenete ez.

Ezen a mai ünnepen ‒ sajátos egybeesés ‒ éppen Szentháromság vasárnapján, mi magyarok 
visszaemlékezünk  1920.  június  4-re,  amikor  a  történelmi  Magyarországot  halálra  ítélték 
akkor. Ennek a nemzetnek az újjászületése azóta folyamatos, mert még ma is vagyunk, és ez 
pontosan arról beszél, hogy ezt a létünket annak köszönhetjük, hogy ez a tragikus döntés sem 
tudta elrabolni tőlünk. A területeinket igen, a testvéreinket megpróbálta szembeállítani velünk 
és más országokba terelni, de az összetartozás a mai napig élő.

2010-ben,  amikor  a  magyar  kormány  az  új  Alkotmányt  megfogalmazta,  akkor  a  magyar 
jövőnket spirituális alapra helyezte amikor kimondta: Isten a történelem ura. A 21. században 
ilyen vallomást egyetlen nép sem merészelt. Nekünk okunk volt erre és van erre, mert mi az 
elmúlt  százhárom  év  alatt  minden  nap  újjászülettünk  és  ma  a  nemzeti  összetartozást 
ünnepelhetjük.  Ami  végeredményben  a  Szentháromság  titka,  ami  nagyon  egyszerűen  azt 
jelenti  az  elmondottak  alapján,  hogy  Istenben  tartozunk  össze.  Isten  a  történelem ura,  a 
Teremtés révén, a Megváltás révén, a Szentlélek működése révén kapaszkodót ad nekünk, 
hogy ez a  nemzet  éppen ebben az összetartozásban,  az  együttlétben,  az  egymásért  létben 
fönnmaradjon. Ma, 2023. június 4-én és éppen Szentháromság vasárnapján ennek szívüket 
eltaláló üzenete van. 

Nekem születésnapom ez  a  nap,  június  4-e,  és  többen  megkérdezték  riporterek,  hogy  én 
hogyan ünnepelem a születésnapomat. Mondani szoktam, úgy, mint mások, legfeljebb azért 
másképp szólt  bele az ember életébe ez a fájdalmas évforduló. Öt éves voltam, amikor a 
nagyapám, nem tudtam én akkor, valójában talán ő sem, hogy a Szentháromságos egy Isten 
válaszát  mondta  el  nekem,  amikor  azt  mondta:  édes  kisfiam,  az  élet  arra  való,  hogy 
elajándékozzuk. 

Amikor aztán eszmélődtem és gondolkodni kezdtem a hívő létnek a perspektívájáról, akkor 
számomra egyértelmű volt, hogy az életemet az üdvösség jegyében ‒ akkor még ezt a szót  
sem gondoltam, hogy üdvösség, ez csak úgy később tisztult ki ‒ az üdvösség jegyében, az 
Istenre hivatkozva, a hitre hivatkozva a másik ember számára ajándékképpen kínáltam fel az 
életemet, amikor ezt a szolgálatot választottam. Mert az emberi élet lényege a hitet illetően ez 
az együttlét, ez az egymásért lét, ami az üdvösség. Hogy mennyire sikerült ez nekem hosszú 
életem során, ezt csak az Isten tudja, de mindenképpen szeretnék hálát adni ezen a napon 
mindazokkal együtt, akik valamit megsejtettek abból, hogy igyekeztem az emberekért élni, 
igyekeztem a mások létét gazdagítani, Istenre hivatkozva a hitben. 

Ezen a mai ünnepen ünnepel a magyarság, ünnepel a trianoni áldozat miatt összezsugorodott 
Csonka-Magyarország népe,  és én is  szeretném megköszönni az élet  ajándékát és kérni  a 
Jóistent, hogy együtt, egymásért. Mert hiszen az élet a kapcsolatokban, az egymásért hozott 
áldozatokban teljesedik ki.

+  A M E N  +
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Szentmise befejezése

Kedves  Testvérek,  az  áldással  befejeződik  a  szentmise.  Sajátos  gondolkodásnak  vagyunk 
tanúi napjainkban, amikor az üdvösség kérdését egyre inkább evilági vetületében látják az 
emberek,  még igen sok esetben a  hívők is.  Az üdvösség isteni  válasz.  Természetesen az  
embernek  van  dolga  ebben  a  világban  és  tegye  is  a  dolgát,  de  a  szeretet,  amely  az 
üdvösségnek a kifejezője, nem evilági eredmények gyümölcse. 

Félő,  hogy  a  történelmi  Magyarországot  darabokra  szaggató  Trianon  megismétlődik. 
Mégpedig a kereszténységben született Európának az elmúlásában. Imádkozzunk azért, hogy 
még egy ilyen diktátum ne sújthasson bennünket, európai keresztényeket.

+  Á L D Á S  +
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